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Haarlem, 20 oktober 2021 

Betreft: natuurbeheerplan en de mogelijke gevolgen voor de paarden (eigenaren) van Stal ’s 

Gravenweg. 

 

 

Geachte leden van de commissie Natuur Landbouw & Gezondheid, 

 

Graag maak ik van het inspraakrecht gebruik om u namens de paardeneigenaren van Stal ’s Gravenweg 

mee te nemen in het belang van dit bedrijf voor onze paarden en onszelf. Dit in aansluiting op de 

informatie die u reeds van onder andere de eigenaar van onze stal heeft ontvangen. 

 

Zoals u uit onder meer de inmiddels veelvuldige ondertekening van de petitie tegen de plannen van de 

provincie en de reacties op de uitgezette enquête, heeft kunnen opmaken is er grote ongerustheid bij in 

ieder geval alle paardenliefhebbers in de omgeving.  

Ongerustheid over de plannen en onbegrip, want wie kan uitleggen wat er geen natuur is aan de 

prachtige ligging en omgeving van stal ’s Gravenweg?  

 

In mijn bijdrage concentreer ik me op de positieve aspecten van de stal en wat deze stal en het hebben 

van paarden voor ons betekenen. Ik ontkom er echter niet aan om ook vragen te stellen over de keuzes 

die provincie wil maken met de voorliggende plannen. Bij mijn afstemming met mijn stalgenoten voor 

deze bijdrage, kwamen logischerwijs verschillende vragen naar voren. Hoofdvraag is uiteraard de niet 

te begrijpen aanpak om mooie natuur en eerdere gekozen aanpakken te wijzigen in natuur waar niets 

mee gedaan mag worden. Om wat te noemen, eerder zijn ten behoeve van het zicht op de paarden en 

het duin er achter, juist bomen verwijderd. En nu zouden de paarden weg moeten? 

 

Dat de CO2 uitstoot moet worden teruggebracht, is geen punt van discussie, uiteraard vinden wij  dit 

voor onze nakomelingen van belang. Maar hoe zou het opheffen van een prachtige stal waar de paarden 

leven volgens de nieuwste inzichten ten aanzien van dierenwelzijn, hieraan bijdragen? 

Het ligt voor de hand, maar moet toch genoemd: zijn de invloed van bv.Tata Steel en Schiphol niet veel 

groter? En wat te denken van evenementen als de Formule 1 en andere activiteiten op Zandvoort om 

er maar een paar te noemen. Ik neem aan dat u hier uw aandacht ook op zult richten. 

 

 

 

 

Provincie Noord-Holland  

T.a.v de leden van de Statencommissie Natuur Landbouw & 

Gezondheid 
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Wat betekent stal ’s Gravenweg voor ons? 

 

Dierenwelzijn - paardenwelzijn 

Stal ‘s Gravenweg is een pensionstal waar ongeveer 170 paarden wonen op de meest ideale wijze die 

er is volgens het dierenwelzijn. Daar is ruimte voor nodig. De 170 paarden zijn in eigendom bij zo’n 100 

eigenaren, stuk voor stuk mensen die de liefde voor natuur voorop hebben staan. Niet voor niets hebben 

we allemaal gekozen voor deze stal, waar onze paarden op natuurlijke wijze leven. Dat betekent dat de 

paarden in (loop)stallen kunnen overnachten en overdag in geordende groepen samenleven op de wei 

en/of ruime paddocks. In een prachtige omgeving, waar ook verschillende soorten vogels gezien 

worden. 

Het houden van paarden in boxen met een uurtje beweging per dag, is niet meer van deze tijd. Als we 

kijken naar de dierenwelzijnswet en de voorbereiding van de wet die per 2023 moet ingaan, wordt dit 

zelfs verboden. Stal ’s Gravenweg is een voorbeeld van het houden van paarden zoals dit in deze tijd 

hoort en de belangrijkste reden waarom wij allen hebben gekozen voor deze stal. Zoals de heer Van 

der Peet in zijn bijdrage heeft aangegeven, is de vraag naar een plek op zijn stal vele malen groter dan 

hij kan bieden.  

 

Interessant is dat op dezelfde agenda van 25 oktober een agendapunt staat waarin wordt ingegaan op 

dierenwelzijn. Het feit dat er een gedeputeerde Dierenwelzijn is en het dierenwelzijn dus hoog op de 

agenda van de provincie staat, maakt de plannen om onze stal op te heffen des te onbegrijpelijker.  

 

Zoals de Partij voor de dieren in punt 8 van uw agenda al aangeeft met betrekking tot dierenwelzijn: 

Provincie Noord-Holland heeft deze collegeperiode (2019-2023) voor het eerst een gedeputeerde 

Dierenwelzijn. Een primeur en iets om trots op te zijn. In het coalitieakkoord is een eerste invulling aan 

deze nieuwe portefeuille gegeven: een budget van €200.000 voor opvangcentra voor wilde dieren. 

Maar de provincie kan veel meer betekenen voor dieren. Vaak als onderdeel van bestaand beleid en 

zonder veel extra kosten, maar met relatief veel impact. Een gezonde democratie en zorgvuldig bestuur 

houdt rekening met alle inwoners – mensen én andere dieren. Logisch, omdat er vele miljoenen dieren 

in onze provincie leven en omdat politieke en bestuurlijke beslissingen hun levens in grote mate 

beïnvloeden. 

 

Het plan om de stal op te heffen en het gemak waarmee wordt gezegd dat er dan maar een andere plek 

moet worden gevonden, heeft tot grote zorgen bij ons, paardeneigenaren en bijrijders geleid. Want waar 

moeten wij dan heen? Zoals ik aangaf, hebben wij allen expliciet voor deze stal gekozen, vanwege de 

natuurlijke wijze waarop de paarden gehouden worden. De paarden kunnen hier gewoon paard zijn. 

Niet voor niets worden de paarden hier gemiddeld een stuk ouder dan bij traditionele stallen. Uit eigen 

ervaring weet ik dat paarden hier een stuk ontspannener zijn. Opheffen van de stal zou dan ook grote 

problemen opleveren, want terug naar een box leven met een uurtje per dag naar buiten is echt geen 

optie en andere soortgelijke stallen zijn hier niet. Nog los van de vraag waar je 170 paarden laat ….. 

Uit milieu oogpunt is daarbij met evenveel recht te bepleiten dat deze grote stal juist gewenst is. Immers, 

doordat het in de buurt is, zijn er geen grote reisbewegingen voor hoefsmeden en instructeurs etc., die 
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kunnen veel op één plek doen. En verhuizen zou voor ons als eigenaar betekenen dat wij juist weer 

verder zouden moeten reizen. 

 

Rol van de stal in het welzijn van de eigenaren en bijrijders 

Niet alleen voor de paarden, maar ook voor ons eigen welzijn is juist deze stal van grote betekenis. Het 

hebben van een paard biedt op zich al ontspanning, maar de combinatie van ruimte en de duinen achter 

de stal maakt dit tot een ideale omgeving.  

 

Een stalgenoot gaf dit treffend aan: 

Via via kwam ik bij stal ‘s Gravenweg en ‘dat was het’! de paarden lopen in groepen op het land, en 

de eigenaar heeft het welzijn van de paarden op nr 1 staan, dus als een paard iets anders nodig 

heeft, denkt hij mee en vindt een oplossing. Dat is het voordeel van zo’n ruimte.  

Voor mij persoonlijk betekende deze verhuizing ook een omslag; paard uit de wei halen, struinen 

door het gras, sjouwen, poetsen, rijden. Zowel fysiek als mentaal ging ik enorm vooruit; het geluk 

om met je schatje door de duinen te rijden, is onbeschrijflijk! Als tegenwicht voor een dag hard 

werken, is het onmisbaar. Ik moet nog 12 jaar full time werken, en ik vertrouw er op dat ik dat op 

deze wijze gezond volhoud.  

Ik vertel dit verhaal omdat ik merk dat ik niet de enige ben op stal met zo’n verhaal, mensen met 

andere levensverhalen, maar voor wie het houden van een paard heilzaam, genezend en 

versterkend is, zodat ze gezond blijven. Daar kan geen therapeut, psycholoog, fysio of orthopeed 

tegenop! 
 

Dit verhaal kan ik alleen maar onderstrepen. Zo vertelde een andere stalgenoot dat haar arts 

verbaasd was over haar zeer snelle en voorspoedige genezing na haar behandeling van borstkanker. 

Zij gaf aan dat dit echt toe te schrijven is aan het dagelijks contact met haar paard in de rustige en 

ontspannende omgeving van stal. Het wandelen in de duinen en de rust en ruimte, geven een niet te 

vervangen ontspanning na een dag hard werken. 

 

Tot slot, Nelleke Noordervliet heeft een en ander zo goed verwoord in haar column in Trouw, dat ik 

deze graag als bijlage toevoeg. 

 

Ik dank u voor uw aandacht, 

 

Mirjam Turksma  
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Bijlage: 

Column N.Noordervliet in Trouw, d.d.16 oktober ’21  

 

 


